
Религиозная организация –

духовная образовательная организация высшего образования

«Таврическая духовная семинария Русской Православной Церкви»

Кафедра социально-гуманитарных дисциплин

Учебная дисциплина-Английский язык

Семестр -4-й ( ЭКЗАМЕН)

__Бабенков Иван Владимирович_________________________________

фио

ЗАДАНИЕ 1. Прочтите и переведите текст

THEOLOGY

The most common use in Western culture of the term “theology” refers to Christian 
theology—what Christians believe about God, spirituality, humanity, and the world.

Angles of Theology

Theology is very broad; it has to do with what people believe about God and just 
about everything else. Given how comprehensive this concept is, scholars have 
defined several useful subfields that approach the study of these beliefs from a 
particular angle. Here are the most important theological angles that people utilize 
within the Christian tradition:

Biblical Theology

This field focuses on a specific part or author of the Bible. For example, what did the 
Apostle Paul believe about God, based on the letters attributed to him? What 
theological themes are prominent in the book of Exodus?

This is different from simply saying one’s theology is biblical, meaning it is based on 
the Bible. Biblical theology more narrowly emphasizes a particular portion of the 
Bible and what it meant in its original context.2

Historical Theology

Historical theology focuses on how certain doctrines or beliefs have been discussed 
and developed throughout history. Questions explored might be: How did beliefs 
about Jesus change from the first to fifth centuries CE? Why did Martin Luther 
challenge the doctrines of the Roman Catholic Church in the sixteenth century? How 
do modern Americans think about God differently than medieval Europeans?3



Systematic Theology

This field organizes the study of God and religious beliefs into specific doctrines that 
fit together into a larger, coherent system. For example, what do you believe about 
angels? About the afterlife? About sin and evil? About the Trinity?

One’s beliefs in each category may be dependent on biblical teachings, historical 
writings, and even other factors like what is logical, reasonable, or coheres to one’s 
personal experience. But, at its core, systematic theology seeks to come up with a 
rational system to explain one’s beliefs on major topics of faith.4

Apophatic Theology

This method of studying God is becoming more prominent among those disillusioned 
by traditional, rationalistic approaches. “Apophatic” means describing something by 
what it is not. Many think this is the best approach for studying a transcendent God 
and his ways. For example, apophatic theology might focus on God as not created, not 
bound by space and time, or not finite.5

теология
Наиболее  распространенное  употребление  в  западной  культуре  термина 
"теология"  относится  к  христианскому  богословию—тому,  во  что  верят 
христиане о Боге, духовности, человечестве и мире.

Точки зрения теологии
Теология очень широка; она имеет отношение к тому, что люди верят в Бога и 
вообще во все остальное. Учитывая, насколько всеобъемлюща эта концепция, 
ученые  определили  несколько  полезных  подполей,  которые  подходят  к 
изучению этих верований с определенной точки зрения. Вот наиболее важные 
теологические  аспекты,  которые  люди  используют  в  рамках  христианской 
традиции: 

Библейская теология
Это поле фокусируется на конкретной части или авторе Библии. Например, во 
что верил апостол Павел о Боге, основываясь на приписываемых ему письмах? 
Какие богословские темы занимают видное место в Книге Исхода?
Это совсем не то же самое, что просто сказать, что наша теология библейская, 
имея  в  виду,  что  она  основана  на  Библии.  Библейская  теология  более  узко 
подчеркивает  определенную  часть  Библии  и  то,  что  она  означала  в  своем 
первоначальном контексте.

историческая теология 
Историческая теология фокусируется на том, как определенные доктрины или 
верования  обсуждались  и  развивались  на  протяжении  всей  истории. 
Исследуемые вопросы могут быть следующими: как менялись представления об 
Иисусе с  первого по пятый века нашей эры? Почему Мартин Лютер бросил 



вызов  доктринам  Римско-Католической  Церкви  в  шестнадцатом  веке?  Как 
современные американцы думают о Боге иначе, чем средневековые европейцы?

систематическая теология 
Эта область организует изучение Бога и религиозных верований в конкретные 
доктрины, которые вписываются вместе в более широкую, последовательную 
систему. Например, что вы думаете об ангелах? О загробной жизни? О грехе и 
зле? Насчет Троицы? Убеждения человека в каждой категории могут зависеть 
от  библейских  учений,  исторических  сочинений и  даже от  других  факторов, 
таких  как  то,  что  является  логичным,  разумным или  связным с  его  личным 
опытом.  Но  в  своей  основе  систематическая  теология  стремится  создать 
рациональную систему для объяснения своих убеждений по основным вопросам 
веры.

Апофатическая теология 
Этот  метод  изучения  Бога  становится  все  более  заметным  среди  тех,  кто 
разочаровался  в  традиционных,  рационалистических  подходах. 
"Апофатический" означает описание чего-то тем, чем оно не является. Многие 
считают,  что это  лучший подход для  изучения  трансцендентного Бога  и  его 
путей.  Например,  апофатическая теология могла бы сосредоточиться на Боге 
как не сотворенном, не связанном пространством и временем или не конечном.

ЗАДАНИЕ 2. Вставьте нужное по смыслу слово: includes включает в себя 
spirituality духовность conceptions понятия Studyизучать suffering страдания  
addition дополнение means означает

theology is the1) includes of God. The word comes from two Greek words: theos, 
which means God, and logos, which 2)means word, thought, reason, or study. More 
broadly speaking, the word “theology” 3) spirituality not just the study of God, but the 
study of all things related to God 4) conceptions and religious beliefs. This includes 
beliefs about humanity; the nature of creation; sin, evil, or 5) suffering in the world; 
truth; ethics; and the afterlife.In 6) addition, each religious tradition has its own study 
of beliefs. So we can speak of Muslim theology, Jewish theology, and Hindu theology 
even though 7)study of God and religious practice are quite different in all of these 
traditions.

ЗАДАНИЕ 3. Закончите предложения своими словами

Theologian is a person who Богослов - это человек, который 

1 studies theology

2 prays

3 seeks to communicate with God

4 can explain the word of God



5 can understand the word of God

Theologian helps people to Богослов помогает людям

1 to understand God

2 to be on the right path to God

3 understand the meaning of life

The mystery of theological experience and true theological knowledge

1 lies in God

2 is how God is revealed to humans 

Theologian is responsible теология несёт ответственность за

1 for saving the souls of believers in God

2 for the correct concept of God

ЗАДАНИЕ 4. Выберите правильный ответ

1. His father told him __b__ careful.

A) being B) to be C) be D) been

2. She told him where __a__.

A) she lived B) does she live C) has she lived D) did she live

3. __d__ their sister given a present last year?

A) Are B) Is C) Was D) Does

4. She’s __b__ her lunch.

A) already eaten B) still eaten C) eaten yet D) yet eaten

5 She asked me if _a___ her.

A) I had seen B) had I seen C) I have seen D) did I see

6 I asked him __c__ close the door.

A) do not B) don’t to C) not to D) don’t

7. Jack asked me if __b__ swimming.



A) did I like B) I liked C) do I like D) I was liked

8. When __d__ to you?

A) did that letter send B) does that letter send C) is that letter sending D) was that 
letter sent

9. Where do you want __d__?

A) me go B) to me go C) to me to go D) me to go

10. He said he _c___ her before.

A) meets B) has met C) had met D) was met

11. His father told him ____ careful. (повтор)

A) being B) to be C) be D) been

12. She told him where ____.

A) she lived B) does she live C) has she lived D) did she live

13. ____ their sister given a present last year?

A) Are B) Is C) Was D) Does

14. She’s ____ her lunch.

A) already eaten B) still eaten C) eaten yet D) yet eaten

15. English ____ almost everywhere in the world.

A) is speaking B) is spoke C) is spoken D) spoken

16. She asked me if ____ her.

A) I had seen B) had I seen C) I have seen D) did I see

17. Jack asked me if ____ swimming.

A) did I like B) I liked C) do I like D) I was liked

18. When ____ to you?

A) did that letter send B) does that letter send C) is that letter sending D) was that 
letter sent

19. Where do you want ____?



A) me go B) to me go C) to me to go D) me to go

20. He said he ____ her before.

A) meets B) has met C) had met D) was met


